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Specijalizovani timovi
Vojske Srbije gotovo
svakodnevno rizikuju `ivot
u ra{~i{}avawu
skladi{ta municije 
na Kara|or|evom brdu.
Kako ka`u, ciq je 
da niko od me{tana, 
a posebno deca, ne do|e 
u dodir sa tim opasnim
predmetima i ugrozi 
svoj `ivot i zdravqe.
Ubudu}e }e javnost
sredstvima informisawa
biti detaqno
obave{tavana o vremenu 
i na~inu uni{tavawa
neeksplodiranih ubojnih
sredstava. 

N
Na inicijativu Ministarstva odbrane i General{taba Vojske Srbije
predstavnici „sedme sile” 14. decembra posetili su skladi{te „Para-
}inske utrine”, gde je oktobra pro{le godine eksplodirala velika koli-
~ina municije i ostalih ubojnih sredstava. Jednonedeqni prekid radova
na skladi{tu, usled nepovoqnih vremenskih uslova, iskori{ten je, po-

red posete novinara, za neophodne pripreme za nastavak ra{~i{}avawa,
koje bi trebalo da se nastavi od 20. decembra.

Na prethodnom sastanku dr`avnog sekretera MO dr Zorana Jefti}a i
predstavnika lokalne samouprave Para}ina zakqu~eno je da bi obave{tava-
we javnosti o aktivnostima Vojske na planu uni{tavawa zaostalih neeksplo-
diranih ubojnih sredstava trebalo da bude boqe i sveobuhvatnije, kako bi se
izbeglo {irewe glasina i dezinformisawe stanovni{tva. 

Lokalnim medijima gra|ani }e biti detaqno obave{tavani o radovima
na „Para}inskim utrinama”, a nadle`ni iz Ministarstva odbrane obe}ali su
da }e svi zainteresovani mo}i da do|u u skladi{te i uvere se da Vojska radi
prema planu, {to je potvrdio i predsednik Op{tine Para}in Sa{a Paunovi}.

Kako nagla{avaju predstavnici Uprave za logistiku General{taba,
stru~ni timovi su dan posle eksplozije zapo~eli ra{~i{}avawe terena,
uglavnom obradivih povr{ina i puteva u okolini skladi{ta, i uklonili raz-
bacana eksplozivna sredstva. Od tada, gotovo bez pauze, ekipe in`eweraca,
pirotehni~ara i stru~waka za minsko-eksplozivna sredstva, rade rizi~an
posao – obele`avawa, uklawawa i uni{tavawa neeksplodirane municije.
Radovi su se odvijalo po principu prstenova – spoqa ka unutra, da bi se sa
podru~ja na kome boravi civilno stanovni{tvo uklonili opasni predmeti.
Trenutno se ra{~i{}ava plato unutar skladi{ta i obod {ume. Kako je re~e-
no, jo{ mnogo posla predstoji da bi se podru~je potpuno obezbedilo. 

Potpukovnik Rasim Cirikovi} iz Uprave za logistiku General{taba, i
potpukovnik Milorad Kuzmanovi}, rukovodilac radova na uni{tavawu zao-
stalih UBS, ina~e eksperti za oblast akcidenata sa minsko-eksplozivnim
sredstvima, poveli su novinarske ekipe u obilazak skladi{ta. 

Zanimawe medija za tok radova na „Para}inskim utrinama” dodatno su
poja~ale pritu`be lokalnog stanovni{tva na intenzitet eksplozija posled-
wih nedeqa, ali i glasine o navodnom dopremawu municije sa drugih lokaci-
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ja i wenom uni{tavawu u skladi{tu. Mogle su se ~uti i „ocene” ka-
ko eksplozije uti~u na pove}awe procenta kancerogenih oboqewa
i broja poba~aja u okolini.

– Takve ocene nisu utemeqene na ~iwenicama – ka`e potpu-
kovnik Cirikovi} i dodaje – timove za ra{~i{}avawe ~ine qudi
koji su tokom profesionalne karijere uni{tili hiqade, neki i de-
setine hiqada projektila, a ipak su sasvim dobrog zdravqa. Treba
napomenuti i da se u ovom slu~aju radi o klasi~nim ubojnim sred-
stvima puwenim trotilom, heksogenom ili barutom, a to nisu sup-
stance koje ugro`avaju zdravqe.

Potpukovnik Kuzmanovi} odlu~no je negirao tvrdwe o navod-
nom dopremawu municije sa drugih lokacija. 

– Skladi{te „Para}inske utrine”, kao i ostala skladi{ta, ni-
je nameweno za uni{tavawe ubojnih sredstva. Takve informacije,
jednostavno, nisu ta~ne. Situacija u kojoj smo se ovde na{li jeste
specifi~na jer se veliki deo projektila mora uni{titi na licu me-
sta, bez ikakvog pomerawa – obja{wava Kuzmanovi}, pokazuju}i no-
vinarima plato na kome le`i vi{e stotina razbacanih artiqerij-
skih projektila. On ka`e da je prilikom razletawa municije usled
eksplozije do{lo do armirawa upaqa~a, pa bi svako pomerawe ta-
kvih projektila imalo kobne posledice. Zato i nije mogu}e transpor-
tovati eksplozivna sredstva na mesta gde wihovo uni{tavawe ne bi
smetalo gra|anima i gde bi bilo bezbednije i za pirotehni~are. 

Intenzitet eksplozija na koje su se Para}inci u vi{e navra-
ta `alili lokalnim vlastima, objasnio je potpukovnik Cirikovi},
zavisi od vrste UBS koja se trenutno uni{tavaju. 

– Ovo je ko{uqica minobaca~kog projektila izra|ena od ~e-
lika – obja{wava Cirikovi} pokazuju}i metalni predmet. – Prili-
kom eksplozije takovog projektila zvuk je prigu{en. Kada uni{tava-
mo municiju za ru~ne baca~e raketa, koja ima tanku mesinganu ko-
{uqicu, prasak je mnogo ja~i.

Novinarskim ekipama bio je dozvoqen pristup u sve delove
skladi{ta, uz po{tovawe propisanih mera bezbednosti. Predstav-
nike sedme sile posebno je zanimao broj projektila koji je na tere-
nu prona|en, jer su dosada{wi podaci bili razli~iti. Stru~ne
ekipe svakodnevno pronalaze i obele`avaju odre|en broj novih
eksplozivnih sredstava, pa se ukupan broj stalno pove}ava. 

Prema re~ima potpukovnika Cirikovi}a, uznemirenost gra-
|ana zbog eksplozija je razumqiva, ali bezbednost ipak mora biti
na prvom mestu. On nagla{ava da }e Vojska u~initi sve da niko od
me{tana, a posebno deca, ne do|u u dodir sa opasnim predmetima
i na taj na~in ugroze `ivot i zdravqe. 

Aleksandar PETROVI]
Snimio Zvonko PERGE

POSAO ZA STRU^WAKE
– Brdo se mora ra{~istiti

jer ne `elimo da bilo ~ije dete
sutra donese ku}i tromblonsku
minu ili da do|e do bilo kakve
nesre}e. Na~in uni{tavawa za-
ostalih eksplozivnih sredstava
odre|uju stru~waci, oficiri
Vojske Srbije, koji su se za to
{kolovali. Posao se izvodi
prema pravilima wihove slu`be
i mi to moramo po{tovati – iz-
javio je predsednik para}inske
op{tine Sa{a Paunovi}.

On je ocenio i da javnost ne razume dovoqno dobro de{a-
vawa u skladi{tu.

– Op{tina }e u dogovoru sa Ministarstvom odbrane omogu}i-
ti svim zainteresovanim licima ili organizacijama da prate po-
slove uni{tavawa neeksplodiranih projektila. Ukoliko bude po-
trebno plati}emo dvadeset~etvoro~asovni nadzor skladi{ta, kako
bismo pokazali da Vojska radi u interesu bezbednosti gra|ana. 

Analiza decembarskog uputnog roka regruta

STROJ DU@I 
OD PLANA
Predvi|eno je da se tokom 2007. godine u Vojsku Srbije

uputi 4.800 regruta. Zbog pove}anog zanimawa za slu`ewe vo-
jnog roka pod oru`jem na teritoriji Vojnog okruga Novi Sad,
Plan uputa pro{iren je za jo{ 130 mesta. 

Broj uputa regruta u Vojsku Srbije u 2007. godini, od junskog
kontingenta, u stalnom je porastu i kre}e se izme|u 91 i 99 odsto.
O tome svedo~i pove}ano zanimawe me|u mladim za slu`ewe vojnog
roka u jedinicama Vojske Srbije, a ukazala se i potreba za
pro{irewe kapaciteta za prijem regruta – istaknuto je na analizi
decembarskog uputnog roka, koja je nedavno odr`ana u Novom Sadu.
U septembru je plan  prijema pove}an za 650 regruta sa teritorije
Vojnog okruga Beograd, a u decembru za wih 130 sa teritorije Vo-
jnog okruga Novi Sad.

Od planiranog broja poziva za popunu Vojske Srbije potrebn-
im brojem regruta uru~eno je oko 53 odsto, dok se ne{to vi{e od 46
odsto vratilo, ne do{av{i do adresata. To se naj~e{}e de{avalo
na teritoriji Vojnog okruga Beograd, gde je uru~eno tek ne{to mawe
od 40 odsto od planiranog broja poziva.

Od planiranih 4.930 regruta, na slu`ewe vojnog roka u je-
dinice VS pozvano je wih 4.894, ili 99,27 odsto, a u jedinice su se
javila 4.842 ili 98,20 odsto, pa se mo`e re}i da je decembarski up-
utni rok realizovan uspe{no. 

Zahtev za civilno slu`ewe u decembarskoj partiji podnelo je
5.190 mladi}a, a 5.001 je upu}en u odgovaraju}e ustanove koje se
bave odbrambenim pripremama zemqe nevojnog karaktera. Prvi put
je oko 450 mladi}a poslato na odslu`ewe vojnog roka  u organiza-
cione jedinice Ministarstva odbrane. Trenutno se na civilnom
slu`ewu vojnog roka nalazi oko 12.000 mladi}a, dok na uput ~eka
jo{ oko 11.500 wih, ~iji su zahtevi pozitivno re{eni.

Od problema sa kojima se susre}u u komandama Vojnih okruga
istaknuti su: slab procenat uru~ewa poziva regrutima radi uputa na
slu`ewe vojnog roka, visok procenat regruta koji podnose zahtev za
odlagawe slu`ewa vojnog roka zbog {kolovawa, inertnost organa
MUP-a za postupawe po nalozima za privo|ewe i zahtevima za
terenske provere adresa, ali i odre|eni problemi subjektivne
prirode. Prema re~ima u~esnika analize, sve su izra`enije i inter-
vencije sa raznih nivoa, u vezi sa civilnim slu`ewem vojnog roka.

Treba o~ekivati da }e se zanimawe za slu`ewe vojnog roka pod
oru`jem nastaviti i u narednoj godini, iako Strategijski pregled
odbrane predvi|a da se broj vojnika na slu`ewu vojnog roka smawu-
je, a pove}ava broj profesionalaca.

Budimir M. POPADI]


